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PSrbija je deo me|unarodne
zajednice i ugro`avaju je
transnacionalne pretwe, 
kao {to su terorizam,
organizovani kriminal, 
trgovina qudima i sli~no, 
za ~ije re{avawe je neophodna
saradwa na globalnom planu.
Zbog toga treba da se ukqu~ite 
u globalnu bezbednosnu zajednicu
kako bi ste se suprotstavili tim
izazovima – ka`e ambasador
Majkl Polt.

M A J K L K .  P O L T ,  A M B A S A D O R  S A D  U  B E O G R A D U

osle desetak godina neprijateqstva i nerazumevawa bilateral-
na saradwa izme|u Srbije i SAD u stalnom je usponu. Jedna od
najintenzivnijih je na vojnom planu, {to potvr|uju brojne aktiv-
nosti koje su proteklih godina realizovane u saradwi sa Evrop-
skom komandom oru`anih snaga SAD u [tudgartu, sve ~e{}i su-

sreti visokih zvani~nikaministarstava odbrane i vojske dve zemqe i
zajedni~ka nastojawa da se razviju odnosi poverewa i partnerstva u
suprotstavqawu savremenim bezbednosnim izazovima, rizicima i
pretwama u regionu i na globalnom planu. 

O dostignu}ima na tom putu, preprekama na koje se nailazi i
mogu}nostima za pro{irewe saradwe, o reformi sistema odbrane
Srbije i wenom ukqu~ivawu u evroatlantske integracione procese,
pre svih Partnerstvu za mir, te o aktivnostima na tom planu za Od-
branu govori Majkl Polt, ambasador SAD u Beogradu.

Nedavno su se 24 senatora SAD pismom obratila predsedniku
Xorxu Bu{u, tra`e}i, izme|u ostalog, da se podr`i reforma
sistema odbrane i vojske, ali i demokratski izabrana vlast u
Srbiji na wenom putu ka stabilnoj demokratiji. Posledwih go-
dina takve poruke su vrlo retko stizale iz SAD u Srbiju. 
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sa globalnim bezbednosnim pretwama. Ali, vojska mora i sama
iznutra, ne samo po inicijativi civilnog ili vojnog rukovodstva,
da se pro~isti od svih manipulacija i pogre{nih postupaka u pro-
{losti koji su deo Milo{evi}evog nasle|a. Oslobodite se tog
otrovnog nasle|a kako biste postali deo fronta protiv zajedni~-
kih pretwi sa drugim pripadnicima profesionalnih oru`anih sna-
ga, ukqu~uju}i i moje zemqe.

O~igledno pomno pratite reforme sistema odbrane i unu-
tar wega, Vojske Srbije. [ta je, iz Va{e perspektive, do
sada postignuto?
– Postignut je delimi~ni uspeh. Doneti su neki va`ni stra-

te{ki dokumenti, u saradwi sa prijateqima iz moje i drugih ze-
maqa, definisane bezbednosne pretwe i struktura vojnih snaga,
ukqu~uju}i brojno smawewe vojske {to je veoma bitno. Vi razma-
trate {ta je potrebno od naoru`awa i opreme i kakva treba da
bude obuka da bi vojska bila sposobna da se suo~i sa savreme-
nim bezbednosnim izazovima. U velikoj meri, va{e snage su jo{
uvek, kao i na{e, fokusirane na pro{lost, na konvencionalne
ratove kakvi vi{e nisu verovatni, umesto na asimetri~ne suko-
be, s kojima se danas suo~avamo. Treba ostati na putu reforme,
mnogo treba da se uradi, Vlada treba da obezbedi izvore za fi-
nansirawe tih promena, i da dobro opremi vojsku kako bi se taj
posao mogao obaviti. Naravno, va`no je i ono {to sam predsed-
niku Tadi}u pomenuo u na{em posledwem razgovoru, da se {to
pre uspostavi komandna struktura i jasan sistem civilne demo-
kratske kontrole vojske. Ne sme biti nedoumica oko toga ko do-
nosi odluke i ko komanduje vojskom.

Kakva je, po Vama, budu}a uloga odbrambenih struktura Re-
publike Srbiji u bezbednosti regiona jugoisto~ne Evrope?
– Pomenu}u nekoliko primera. Svima nama su potrebne do-

bro obu~ene protivteroristi~ke jedinice, koje treba da budu
osposobqene da reaguju u kratkom roku, da budu veoma mobilne
i sa znatnim nivoom vatrene mo}i. Da bi se brzo reagovalo na
teroristi~ku pretwu, nisu potrebni tenkovi i avioni. Potrebne
su, tako|e, i dobre, pouzdane obave{tajne snage, vo|ene ne po-
liti~kim ciqevima, ve} obave{tajnim potrebama vojske koja se
bori protiv ovih pretwi. Druga je oblast civilne za{tite (po-
trage i spasavawa) – potrebne su snage koje }e mo}i da se suo~e
sa prirodnim katastrofama, kao {to su cunami, zemqotres i
druge velike nesre}e. Snage samo jedne zemqe, bila ona i SAD,
gotovo nikad nisu sposobne da se same suo~e sa velikim prirod-
nim katastrofama. Zato treba da se sve te nacionalne organi-
zacije pove`u i poma`u jedne drugima. Pored toga, sada se raz-

govara o slawu srpskog medicinskog
tima u krizna podru~ja pod vo|stvom
UN. Znamo da imate veoma sposobne
lekare i dobro obu~eno osobqe koje
tamo mo`e  mnogo doprineti.

Nedavno je SAD prepozicioni-
ran na teritoriju Bugarske i
Rumunije. Mislite li da to do-
prinosi stabilnosti u regionu?
– Prisustvo snaga SAD na tom

prostoru i saradwa sa vojskama u re-
gionu, ukqu~uju}i i Vojsku Srbije, je-
ste faktor stabilnosti u jugoisto~noj
Evropi ali i na globalnom planu. U
periodu Hladnog rata bili smo loci-
rani u stalnim bazama u onim delovi-
ma sveta za koje smo mislili da su naj-
boqe pozicionirani za eventualni
kataklizmi~ni sukob izme|u Istoka i
Zapada. Danas imamo pokretne snage,
spremne za brzu disperziju i razme-
{taj na svaku lokaciju. Teritorije Bu-
garske i Rumunije su lokacije za pre-

– Re~ je o jasnom signalu koji ukazuje da ~lanovi Kongresa
razmi{qaju o ameri~kom interesu u ovom delu sveta i o odnosu sa
Srbijom, pa nastoje da doprinesu ja~awu na{ih veza i ohrabruju
predsednika da ih u~ini dubqim i zna~ajnijim. To je i podsetnik da
na razvijawu veza treba neprekidno raditi. Nadam se da to pi-
smo, koje je dobro i koje u potpunosti podr`avam, ne}e biti pogre-
{no ”pro~itano” u Srbiji u smislu, to su ”dobri” Amerikanci,
oni su sa nama, a ”lo{i” su oni koji ̀ ele ne{to od nas. To nije to.
Re~ je o mogu}nostima i odgovornostima, s kojima se svi moramo
suo~iti. Ne treba da gledamo u susedovo dvori{te, ve} u svoje.
Zanimqivo je istra`ivawe mi{qewa gra|ana koje ka`e da uprkos
tome {to ve}ina Srba i daqe veruje da SAD nije prijateq wiho-
voj zemqi, ve}ina bi ipak `elela da se zemqa {to vi{e pribli`i
toj istoj Americi. Mislim da je SAD za to spremna. 

Nakon Hladnog rata, znatno se promenila percepcija bez-
bednosnih izazova, rizika i pretwi na globalnom planu.
Oni svakako nisu ostali isti ni na lokalnom nivou. [ta
danas, prema Va{em mi{qewu, preti Srbiji? I koje su mo-
gu}nosti za otklawawe tih pretwi?
– Srbija je deo me|unarodne zajednice i ugro`avaju je tran-

snacionalne pretwe, kao {to su terorizam, organizovani kri-
minal, trgovina qudima za ~ije re{avawe je neophodna saradwa
na globalnom planu. Zbog toga Srbija treba da se ponovo ukqu~i
u globalnu bezbednosnu zajednicu radi suprotstavqawa tim iza-
zovima. Ni velika sila, kao {to je SAD, ne mo`e im se sama su-
protstaviti. Srbija, kao i SAD, treba prijateqe i partnere, ka-
ko bi se suo~ila sa tim izazovima..

Kako vidite ulogu SAD u bezbednosti Srbije i ~itavog re-
giona jugoisto~ne Evrope? 
– Bezbednosni izazovi koji su pretili 19. i 20. veku, vi{e

ne postoje. @elimo da se uverimo da gra|ani Srbije razumeju da
granice wihove zemqe nisu ugro`ene i da im susedi ne `ele nau-
diti. ^ak i kada govorimo o Kosovu, ono nije problem. Problem
su transnacionalne pretwe bezbednosti. Kako mi mo`emo da po-
mognemo? Mi ̀ arko ̀ elimo da Srbiju do~ekamo u porodici evro-
atlantskih naroda. @elimo da u|e u Partnerstvo za mir i u Na-
to, `elimo da pomognemo da reformisane oru`ane snage Srbije
postanu sposobne da doprinesu bezbednosti me|unarodne zajed-
nice. Kao centralna zemqa u ovom delu Evrope, Srbija mo`e da-
ti svoj doprinos i van svojih granica i mo`e pomo}i da se zajed-
no suo~imo sa pretwama {irom sveta.

Kako Srbija kao partner SAD mo`e doprineti da se ti iza-
zovi re{e na pravi na~in?
– Pre svega treba ostati na pu-

tu reformi. Jasno je da Vojska Sr-
bije treba da nastavi sa reorgani-
zacijom i reformom, kako bi posta-
la savremena oru`ana snaga koja
odgovara snazi i veli~ini va{e ze-
mqe. Mislim da je va{e rukovodst-
vo posve}eno tome. U to me je uverio
razgovor koji sam nedavno imao sa
predsednikom Tadi}em koji me je, kao
vrhovni komandant, ponovo uverio u
svoju potpunu predanost transfor-
maciji i reorganizaciji vojske kako
bi Srbija imala oru`anu silu koja
mo`e odgovoriti bezbednosnim iza-
zovima 21. veka. 

Sreo sam i generala Pono{a i
veoma sam impresioniran novim
mladim rukovodstvom va{e vojske,
koje je spremno da je povede u part-
nerstvo sa drugim profesionalnim
vojskama kako bi se zajedno suo~ile

.Istra`ivawa pokazuju da ve}ina Srba jo{ ne vi-
de SAD kao zemqu naklowenu Srbiji, ali i u Ame-
rici se Srbija smatra zemqom koja je po~inila
dela u suprotnosti sa na{im shvatawima slobode
i demokratije. Zajedni~kim snagama treba da pro-
menimo ta mi{qewa. Siguran sam da to mo`emo.

@elimo da vidimo Srbiju u porodici evroatlant-
skih naroda. @elimo da u|e u Partnerstvo za mir
i u Nato, `elimo da pomognemo da reformisane
oru`ane snage Srbije postanu sposobne da do-
prinesu bezbednosti me|unarodne zajednice.

Impresioniran sam novim mladim rukovodstvom
Vojske Srbije, koje je spremno da je povede u part-
nerstvo sa drugim profesionalnim vojskama ka-
ko bi se zajedno suo~ili sa globalnim bezbedno-
snim pretwama.



sretawe bezbednosnih izazova o ko-
jima sam govorio. Za to je, naravno,
bila neophodna saglasnost vlada i
stanovni{tva tih zemaqa, a postigli
smo i ve}i stepen interoperabil-
nosti sa wihovim oru`anim snagama
u ostvarivawu zajedni~kih zadataka. 

^esto pomiwete ukqu~ivawe
Vojske Srbije u savremene bez-
bednosne procese. Kako proce-
wujete wene perspektive u sa-
da{wim uslovima?
– Mi smo spremni za saradwu

onoliko brzo koliko ste vi spremni
da se ukqu~ite u bezbednosne proce-
se. Neki va`ni vojni sporazumi su
potpisani ili su pred potpisivawem.
Potpisali smo Sporazum o saradwi
na zaustavqawu {irewa oru`ja za
masovno uni{tewe (WMD). Zavr{ili
smo dogovore oko zakqu~ewa Spora-
zuma o statusu snaga, koji dozvoqava
prisustvo, iskqu~ivo uz saglasnost
va{ih vlasti, OS SAD na teritoriji
Srbije.  To je va`no radi zajedni~ke
obuke i zbog navikavawa ovda{wih
qudi na prisustvo ameri~kih i to kao
prijateqa i partnera. Treba da se us-
postave i odgovaraju}i li~ni odnosi
me|u pripadnicima na{ih oru`anih
snaga kako bi znali da u kriznim si-
tuacijama mogu da ra~unaju jedni na
druge. Tako }e se izgra|ivati me|u-
sobno poverewe i uva`avawe kao
prijateqa i prevazilaziti nedavna
neprijateqstva. Doga|aji iz bliske
pro{losti prekinuli su period od
125 godina dobrih i jakih veza izme-
|u SAD i Srbije, ali sada se stawe
bitno popravqa. Zaista. Mada ne mi-
sle svi tako. Istra`ivawa pokazuju
da ve}ina Srba jo{ ne vide SAD kao
zemqu prijateqski naklowenu Srbiji,
{to je potpuno pogre{no. Ali, i u Ame-
rici se Srbija smatra zemqom koja je
po~inila dela koja su u suprotnosti
sa na{im shvatawima slobode i de-
mokratije. Mislim da zajedni~kim
snagama treba da promenimo ta mi{qewa. Siguran sam da to mo-
`emo.

Radi stvarawa boqih odnosa i me|usobnog poverewa, u
skoroj budu}nosti Srbija bi trebalo da potpi{e nekoliko
tipskih vojnih sporazuma sa SAD ~ije zakqu~ewe predsta-
vqa ispuwewe ciqeva postavqenih u Strategiji odbrane. 
– Potpisivawe sporazuma o bezbednosnoj saradwi, o statu-

su snaga, spre~avawu {irewa oru`ja za masovno uni{tewe, o na-
bavkama i uzajamnim uslugama, te Programa dr`avnog partner-
stva, predstavqa osnovu na kojoj }e se razvijati budu}a vojna sa-
radwa dve zemqe. @elimo da vidimo srpske oficire u ameri~kim
vojnim akademijama. @elimo da vidimo i ameri~kog oficira u
srpskoj vojnoj {koli – jedan je upravo diplomirao. @elimo da ima-
mo onakve odnose sa Vojskom Srbije kao {to ih imamo sa vojskama
{irom sveta, a posebno u Evropi. 

^ini se da reforme sistema od-
brane kr~e put ostatku dru{tva u
pribli`avawu evroatlantskim
integracijama, kao jednom od po-
liti~kih ciqeva Srbije. Koje dru-
ge delove Srbije prepoznajete na
tom putu?
– Naravno, politi~ko vo|stvo. Sr-

bija ima dobre, demokratske vo|e ko-
je narodu `ele prave stvari, premda
mi se ponekad ~ini da misle da srp-
ski narod nije spreman za slede}i
korak i za pomerawe napred. Ja bih
~ak rekao da je srpski narod sprem-

niji za te iskorake u budu}nost no {to wegovo rukovodstvo mi-
sli. Qudi u Srbiji sa kojima sam razgovarao ho}e da ̀ ive u nor-
malnoj zemqi, da imaju normalnu ekonomiju, normalno dru{tvo...
Posebna grupa su mladi u Srbiji. Oni su apati~ni kada je re~ o
u~estvovawu u politi~kim procesima. Moraju, me|utim, da se
ukqu~e u to, jer na kraju svaka zemqa na izborima dobija vo|st-
vo kakvo zaslu`uje. Ukoliko nemamo viziju i ne izrazimo je u kri-
ti~nom trenutku, kao {to su izbori, mo`emo samo sebe da krivi-
mo ako zemqa ne ide u pravcu u kome `elimo. Vojnici su tako|e
gra|ani koji imaju prava i obaveze i kao gra|ani i kao pripad-
nici oru`anih snaga.

Pro{log meseca su na Aerodrom Batajnica avionom F-16
sleteli pripadnici Vazduhoplovnih snaga SAD, {to je, zbog
bombardovawa, bio vi{e nego zanimqiv doga|aj. Da li je
re~ o ad hoc susretu ili po~etku trajnije saradwe?
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Kosovo nije kqu~no pitawe u na{em odnosu. Mi
moramo da idemo napred i nakon {to se pitawe
Kosova re{i. A ono }e se re{iti na ovaj ili onaj
na~in.

Potpisivawe sporazuma o bezbednosnoj saradwi,
o statusu snaga, spre~avawu {irewa oru`ja za
masovno uni{tewe, o nabavkama i uzajamnim uslu-
gama, te Programa dr`avnog partnerstva, pred-
stavqa osnovu na kojoj }e se razvijati budu}a voj-
na saradwa dve zemqe.



– Mnogo nervoze bilo je povodom posete F-16 Aerodromu Ba-
tajnica, jer je Srbija bila bombardovana. Ja uop{te nisam imao
taj problem, po{to partneri razgovaraju o pro{losti. 

Ponekad to bude te`ak razgovor, ali je neophodan, ako ne
`elimo da se zadr`imo na povr{nom odnosu. Po mom mi{qewu,
poseta je bila izuzetno uspe{na.  Razgovor je neophodan da bi se
mogao ostaviti po strani privremeni prekid na{ih dobrih odno-
sa i planirati budu}nost. Ne treba nikad zaboraviti 125 godi-
na me|usobnih pozitivnih odnosa.

Bila je to prirodna posledica na{e obostrane voqe da oja-
~amo saradwu. Razgovarati je dobro, ali je delawe jo{ boqe. A
susret srpskih i ameri~kih pilota bio je dobar na~in da se poka-
`e taj odnos. Nije to bio obi~ni ~as letawa, ve} simboli~an na-
~in da poka`emo jedni drugima da imamo zajedni~ke planove, kao
i gra|anima dve zemqe, kako izgleda kada na{i piloti rame uz
rame razgovaraju o profesionalnim obavezama. 

Nagove{tene su i druge zna~ajne aktivnosti u skorijoj bu-
du}nosti.
– Iako jo{ nemamo odre|ene datume poseta, u kontekstu spo-

razuma o dr`avnom partnerstvu, vo|e Nacionalne garde Ohaja po-
seti}e Srbiju, ~ime }e se otvoriti put za raznovrsne programe voj-
ne saradwe. O~ekujem realizaciju poseta i na vi{em nivou, kako
bismo iskazali na{u predanost izgradwi dobrih odnosa izme|u
dve zemqe. Naravno, tu je i re{avawe pitawa Kosova. Ali, ono ni-
je kqu~no pitawe u na{em odnosu. Mi moramo da idemo napred i
nakon {to se pitawe Kosova re{i. A ono }e se re{iti na ovaj ili
onaj na~in. Zna~ajno je {ta }e se desiti dan posle. A dan posle, Sr-
bija }e i daqe biti ovde, SAD }e i daqe biti ovde, kao i na{i obo-
strani interesi da napredujemo zajedno. I to je ono {to je va`no.
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Ambasador SAD u Beogradu Majkl Polt uru~io je, 23. avgu-
sta u Pan~evu, ministru odbrane Srbije Zoranu Stankovi}u do-
naciju Evropske komande ameri~kih oru`anih snaga u vrednosti
od 1,2 miliona dolara.

Tom doga|aju prisustvovala je i potpredsednica Vlade Srbi-
je Ivana Duli}-Markovi}, u ~ijoj nadle`nosti je komandovawe
Civilnom za{titom Srbije. 

Donacija se sastoji od 11 vozila, {est agregata, {est pum-
pi, dve cisterne, pokretne kuhiwe, dva viqu{kara, vi{e od
250.000 vre}a za pesak, 2.200 vre}a za spavawe, 520 poqskih
kreveta, alata i druge opreme za civilnu za{titu i namewena je
za sanirawe posledica elementarnih nepogoda i ja~awu kapaci-
teta za pomo} civilnom stanovni{tvu u kriznim situacijama. 

Donacija oru`anih snaga SAD

OPREMA ZA
VANREDNE
SITUACIJE

Ministar Stankovi} je podsetio da su u pro{loj i ovoj go-
dini u Srbiji bile velike poplave i da je tom prilikom uo~en ne-
dostatak opreme za civilnu za{titu.

– Zbog toga se zahvaqujem Sjediwenim Ameri~kim Dr`avama
na donaciji i o~ekujem da }e u narednom periodu, posebno nakon
potpisivawa Sporazuma o statusu snaga, biti jo{ vi{e bilate-
ralnih aktivnosti izme|u dve zemqe – naglasio je on.

Potpredsednica Vlade Srbije Ivana Duli}-Markovi} ista-
kla je zna~aj civilne za{tite u dru{tvu i potrebu da se donese
zakon koji }e urediti tu oblast.

– Bio sam impresioniran na~inom na koji ste se pro{le go-
dine suprotstavili poplavama i veliko mi je zadovoqstvo {to u
ime svoje zemqe mogu predati ovu opremu narodu Srbije. Ona je
jo{ jedan dokaz {ta se mo`e posti}i kad radimo zajedno – rekao
je ambasador Polt, koji je skrenuo pa`wu na to da su u kriznim
situacijama potrebni prijateqi.

Donacija Evropske komande oru`anih snaga SAD veoma je
zna~ajna jer dolazi u vreme reorganizacije Uprave za odbranu
Republike Srbije koja prerasta u Upravu za vanredne situacije
koja treba da formira ~etiri baze civilne za{tite – u Beogra-
du, Ni{u, Novom Sadu i Kragujevcu. To }e biti logisti~ke baze za
operacije za{tite i spasavawa qudi i materijalnih dobara,
servisirawe, remont, regeneraciju i odr`avawe opreme civil-
ne za{tite, a u wima }e se obu~avati i kadrovi Uprave za van-
redne situacije i vojnici na civilnom slu`ewu vojnog roka. 

S. \OKI]
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